

**Yukihiro HATTORI**  
Assistant Professor  
Doshisha University, Faculty of Philosophy

Karasuma Imadegawa, Sakyo-ku  
Doshisha University  
KYOTO, 602-8580 (JAPAN)

Tel : +81.80.7003.1758  
Email: yhattori10@gmail.com

Date of birth: 10 December 1981  
Nationality: Japanese

### **Education**

Ph.D.	Université Paris Ouest Nanterre La Défense, in Philosophy (2013) Université Paris Ouest Nanterre La Défense, ED139, Connaissance, Langage, Modélisations (Ph.D. Student, 2008-2013)
Master	Doshisha University, in Philosophy (2008)
Bachelor	Doshisha University, in Philosophy (2006)

### **Positions**

Since 2016, Assistant Professor at the Faculty of Philosophy, Doshisha University in Kyoto

2015-2016, Lecturer at the Faculty of Economy, Shiga University in Shiga Prefecture

2014-2016, Lecturer at the Faculty of Philosophy, Doshisha University in Kyoto

2013-2016, JSPS Post-doctoral researcher at the Faculty of Philosophy of Religion, Kyoto University

### **Publications**

#### **Articles in Journals**

1. « De la culture à la barbarie. L'auto-négation de la vie selon M. Henry (I). », in *Jinbungaku*, n° 198, 2016, pp. 1-20. (Japanese)
2. « Re-considération du concept d'auto-affection de M. Henry », in *Annual Review of the Phenomenological Association of Japan*, n° 32, 2016, pp. 153-160. (Japanese)
3. « Re-considération de la critique henryenne de Heidegger : la portée de l'affectivité et sa limite », in *Recherches philosophiques Michel Henry*, n° 6, 2016, pp. 1-22. (Japanese)
4. « De l'affect de la loi au commandement de la Vie », in *Revue internationale Michel Henry*, Hommage à Laszlo Tengelyi, n° 7, 2016, pp. 75-85.

5. « L'ambiguïté du sentiment. Ricœur et Henry », in *Revue de philosophie française*, n° 20, 2015, pp. 215-224.
6. « La réception ambivalente de Fichte dans *L'essence de la manifestation* », in *Revue internationale Michel Henry*, n° 6, 2015, pp. 51-64.
7. « L'unité analytique de la conscience : le sens de la critique henryenne de Kant », in *Recherches philosophiques Michel Henry*, n° 4, 2014, pp. 75-95. (Japanese)
8. « The Liberty of Action and The Non-Liberty of Sentiment : A Problem of Ethic by M. Henry », in *Rinrigaku Kenkyu*, 2012, 42, pp. 147-158. (Japanese)
9. « The Closure of Flesh : Results of the Interpretation about Christianity at the Last Thought of M. Henry », *Annual of Philosophy*, 2011, numéro spécial *l'hommage à Prof. Yorihiro Yamagata*, pp. 88-111. (Japanese)
10. « The Problem of Subjective Body by M. Henry », in *Arché*, n° 19, 2011, pp. 169-180. (Japanese)
11. « Henry against Heidegger. About the Cercle of Transcendence and its sense », in *Annual of Philosophy*, n° 32, 2009, pp. 52-70. (Japanese)
12. « The Excedance of Sentiment : The Problem of Suffering at § 70 of *L'essence de la manifestation* », in *Tetsugaku Ronkyu*, n° 22, 2008, pp. 43-61. (Japanese)
13. « The Duplicity of Immanence and the Passive Auto-affection », in *Tetsugaku Ronkyu*, n° 21, 2007, pp. 31-50. (Japanese)

### Chapters in books

1. « Henry et l'ombre de Sartre », in M. Komemushi (éd), *France genshogaku no genzai*, Hosei University Press, 2016, pp. 208-234. (Japanese)
2. « La volonté et le corps. Le problème d'une lecture henryenne de Maine de Biran », in G. Jean, J. Leclercq et N. Monseu(éd.), *La Vie et les vivants, (Re-) Lire Michel Henry*, Presses Universitaires de Louvain, 2013, pp. 59-70.

### Translation

1. D. Franck, *Nietzsche et l'ombre de Dieu*, PUF, 1998 ; *Nietzsche to Kami no kage*, Kizasu Shobo, Nara, (Japanese, in press)
2. D. Franck, *L'un-pour-l'autre. Levinas et la signification*, PUF, 2008 ; *Tasha no tameno issha*, Hosei University Press, 2015. (Japanese)
3. S. Courtine-Denamy, *Trois femmes dans de sombres temps : Edith Stein, Hannah Arendt, Simone Weil*, Albain Michel, 2002 ; *Kurai jidai no Sanin no Jyosei*, avec S. Niwata, C. Numata, M. Tomioka, M. Nishida, Kizasu Shobo, Nara, 2010. (Japanese)

### Talks

1. « De "Violence et métaphysique" à *L'un-pour-l'autre* », Colloque « Entre être et autrement qu'être : Lire *L'un-pour-l'autre* de D. Franck », Doshisha University, 2015.
2. « Re-considération du concept d'auto-affection de M. Henry », *the Phenomenological Association of Japan*, Doshisha University, 2015. (Japanese)
3. « La critique henryenne de Heidegger : la portée et la limite du concept d'affectivité », Colloque « Heidegger et M. Henry autour de l'affectivité », Société japonaise Michel Henry, Gakushuin University, 2015. (Japanese)
4. « Henry et la conception sartrienne de la transcendance », Colloque « Phénoménologie à l'œuvre : Allemagne-France-Japon », Kwansseigakuin University, 2015.

5. « L'ambiguïté du sentiment : Ricœur et Henry », 3<sup>e</sup> colloque coréano-japonais des études ricoeuriennes, Kyoto University, 2014.
6. « De l'affect de la loi au Commandement de la Vie », Journées de recherches doctorales en phénoménologies, Institut Supérieur de Philosophie, Université catholique de Louvain, 2014.
7. « L'unité analytique de la conscience : le sens de la critique henryenne de Kant », Société japonaise Michel Henry, Kwansseigakuin University, 2013.
8. « Vivre sans exister: La réception ambivalente de la vie fichtéenne dans *L'essence de la manifestation* », Colloque intermédiaire d'ASPLF, Kyoto University, 2013.
9. « The Liberty of Action and The Non-Liberty of Sentiment : Re-thinking about the Affective Ethic by M. Henry », Kansai Moral Philosophy Society, Kansai University, 2011. (Japanese)
10. « La chair du Christ et le 'scandale' : Réflexion sur une lecture de l'évangile johannique par M. Henry », Institut Supérieur de Philosophie, Journée doctorale de phénoménologie matérielle « *Le statut phénoménologique du corps* », Université catholique de Louvain, 2011.
11. « De l'aperception immédiate à l'auto-affection. Une lecture henryenne de Maine de Biran », Congrès international à l'occasion de l'ouverture du Fonds Michel Henry, Université catholique de Louvain, 2010.
12. « The Problem of Subjective Body at M. Henry », Kansai Philosophy Society, Doshisha University, 2010. (Japanese)
13. « *Befindlichkeit* and Affectivity: An Aspect of Henry's Criticism on Heidegger », Société Philosophie Franco-Japonaise, Kyoto University, 2010. (Japanese)
14. « Sentiment and Nothingness: Henry's Criticism on Heidegger », Societas Philosophiae Doshisha, Doshisha University, 2008. (Japanese)

### **Academic Fellowships and Awards**

- 2013-2016 : Japan Society for the Promotion of Science, Post-doctoral Researcher  
(Kyoto University)
- 2009-2012 : Japan Student Services Organization, Fellowship for Long-term Study Abroad  
(Université Paris Ouest Nanterre La Défense)
- 2008-2009 : Rotary International Fellowship (Université catholique de Louvain)
- 2004-2005 : International Exchange Program (Doshisha University and Université Paris X-Nanterre)
- 2012: Price of Kansai Moral Philosophy Society for Young Researchers

### **Areas of Specialization**

Phenomenology, Contemporary French thought, 19<sup>th</sup> c. Continental Philosophy